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a r m a n m e l i . i r
گفت و گــــو

مهدی ذاکریان در گفت وگو با »آرمان ملی«:

 تصویب FATF فشار را 
گــــــزارشعلیه ایران کاهش می دهد

»آرمان ملی« از پول های بلوکه شده ایران در کره جنوبی گزارش می دهد

 آزادسازی 7 میلیارد دلار 
با اجازه آمریکا؟ آرمـــان مـــلــی- 

علیرضــــا پورحسیـن: 
خبرها از مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام، احتـــــمال 
تصویب دو لایحه مربوط به 
پیش شرط  های گروه ویژه اقدام مالی موسوم 
به FATF را تقویت کرده است. دو لایحه 
الحاق ایران به کنوانسیون مبارزه با تامین مالی 
تروریسم و پالرمو که با وجود تصویب در مجلس 
دهم، در مجالس دیگر با اما و اگرهایی همراه 
شد و مجمع تشخیص نیز حل اختلاف مجلس و 
شورای نگهبان در این زمینه را مسکوت گذاشته 
بود. حالا که به درخواست رئیس جمهوری و 
موافقت رهبری، مجمع تشخیص بررسی دوباره 
این دو لایحه را در دستورکار بررسی قرار داده، 
یکی از اعضای مجمع می  گویند که این لوایح به 
احتمال زیاد تصویب می شود. رئیس کمیسیون 
امنیت ملی مجلس هم ضمن تاکید بر اینکه 
زمینه تایید لوایح پالرمو و CFT در مجمع 
 FATF فراهم نیست، گفت که پذیرش الزامات
مجرای دور زدن تحریم ها را قطع می کند. با این 
حال برخی دیگر از اعضای مجمع نیز به این 
نتیجه رسیده اند که در مجموع تصویب این 
لوایح به نفع صلح جهانی و منافع جهانی است؛ 
صحبت هایی که همچنان فضا را ابهام برانگیز 
نگه داشته است. لوایحی که کارشناسان امروز 
تصویب آن را ضروری می دانند و برخی مخالفان 
نیز همچنان برای عدم تصویب آن بهانه هایی 
مطرح می کنند. در راستای بررسی این مساله 
»آرمان ملی« گفت وگویی با مهدی ذاکریان، 
کارشناس ارشد مسائل بین الملل داشته است 

که در ادامه می خوانید.
  تصویب لوایح چهارگانه در عرصه 
جهانی چه دستاوردهایی برای کشور 

دارد؟
 FATF کشورهای جهان امروز با مفاد
موافقت کرده اند و جزئیات آن امروز به تصویب 
اکثر کشورهای جهان رسیده است. طبیعی 
است که این مقررات از سایر کشورها نیز مطالبه 
می شود. الحاق و پیوستن ایران به این مجمع 
در وهله نخست می تواند نشان از همکاری 
ایران با جامعه بین المللی باشد. این فضایی 
که نیز علیه ایران ایجاد می کنند تا تحریم های 
آمریکا لغو نشود، تصویب لوایح FATF این 
کمک را می کند تا این فضاسازی علیه ایران 
برطرف شود و حسن نیت ایران را به جهان 
نشان دهد و فشارها را از روی ایران بردارد. لابی 
صهیونیست، لابی سعودی، اپوزیسیون خارج 
از کشور و برخی گروه های داخلی به علت عدم 
شناخت صحیح از موضوع، امروز سبب شده اند 
که آنچه را بایدن نادرست می دانست و از زمان 
ترامپ محکوم می کرد، در دستورکار قرار دهد. 
اقداماتی که با همکاری برخی کشورهای غربی 
 FATF در حال تشدید شدن است. ما با تصویب
حداقل می توانیم این فضاسازی ها را علیه کشور 

از بین ببریم.
  تصویب لوایح FATF مانع همکاری 
ایران با کشورهای دوست و گروه های 

نزدیک به خود می شود؟
ایران همانند سایر کشورهای جهان با برخی 
گروه های سیاسی و کشورهای جهان رابطه 
نزدیک تر و همکاری های بیشتری دارد. این 
جزئی از دیپلماسی عمومی هر کشور محسوب 
می شود. این همکاری که یک کشورها با 
سایرین دارند، نباید منتج به مداخله در امور 
سایر کشورها و نقض قواعد بین الملل شود. 
فعالیتی که ایران انجام داده و همکاری با سایر 
گروه ها و کشورها دارد به خوبی به جهانیان 
معرفی نشده است. بعضا حتی همکاری ایران 
برای اجرای قطعنامه های سازمان ملل است. 
برای نمونه، ایران زمانی که از مردم فلسطین 
که  راستاست  این  در  می کند،  حمایت 
قطعنامه های سازمان ملل نیز در حمایت از 
آنها صادر شده و سرزمین آنها خلاف قوانین 
بین المللی اشغال شده و رژیم صهیونیستی 
نیز سرزمین های آنها را تخلیه نکرده است. 
اگر ایران از حزب ا... در لبنان حمایت می کند 
در راستای مقاومت بوده است. مقاومت در 
برابر تجاوزهای رژیم صهیونیستی و حفظ 
سرزمین لبنان بوده ، نه اینکه حزب ا... به جایی 
حمله کند. رژیم صهیونیستی عملا مرزهای 
بین المللی را مخدوش کرده بود و قواعد را زیر 
پا گذاشته بود و ایران در راستای بازپس گیری 
سرزمین های قانونی لبنان به آنها کمک کرده 
است. امروز در یمن نیز همین امر اتفاق می افتد 
و ایران در راستای جلوگیری از کشتار مردم 
غیرنظامی به آنها کمک می کند و عدم معرفی 
دقیق این اقدامات سبب شد تا ایران امروز 
به عنوان عنصر ناامن کننده منطقه شناخته 
شود درحالی که اینگونه نیست. ایران امروز 
در حال حمایت از گروه های مردمی است که 
می خواهند سرنوشت خود را خود تعیین کنند 
و این یک اصل پذیرفته شده حقوقی در جهان 
است. نباید FATF  را به این مسائل گره زد؛ زیرا 
هیچ ارتباطی ندارد و صرفا برخی گروه ها این امر 
را بهانه کرده اند که اگر ایران این لوایح را تصویب 
کند، دیگر نمی تواند به هم پیمانان خود کمک 
کند. ایران امروز در یک موقعیتی سخت از نظر 
اقتصادی است و با این وجود کمک هایی اخلاقی 
به برخی کشورها می کند و با این وجود نیز 
محکوم می شود و اقدامات اخلاقی اش نامشروع 
تلقی می شود. با این روند این کار ضرورتی ندارد 

و باید اولویت ها تغییر کند.

دبیرکل مجمع زنان اصلاح طلب در همایش احزاب 
در انتخابات ۱۴۰۰ گفت: مادامی که در جامعه احزاب و 
گروه های سیاسی به عنوان رکن اصلی نقش خود را به خوبی 
ایفا کنند جامعه دچار هلاکت نمی شود. زهرا شجاعی افزود: 
نظام سیاسی ما نظام حزبی نیست و ما در تشکیل پارلمان 
و کابینه نقشی از احزاب نمی بینیم و احزاب فقط در ایجاد 
موج مشارکت مردم نقش آفرینی می کنند. روش رای آوری 
کاندیداها هم پوپولیستی است و نمی توانیم برنامه های 
کاندیداها در انتخابات ها را ببینیم. وی تصریح کرد: الگوی 
رقابت سیاسی حزبی در ایران نهادینه نشده است احزاب 
در تدوین و تصویب قانون احزاب نقش موثر ندارند و نگرش 
جامعه نسبت به احزاب مشکل دارد و مردم به احزاب اعتماد 
ندارند. دبیرکل مجمع زنان اصلاح طلب افزود: مشارکت زنان 
در انتخابات بسیار موثر است، ما در انتخابات باید بتوانیم از 
زنان هم به عنوان رای دهنده، هم کاندیدا استفاده کنیم. وی 

تاکید کرد: زنان را به دلیل جنسیت نباید رد صلاحیت کرد.

سخنگوی جامعه روحانیت مبارز اظهار کرد: جامعه روحانیت 
هم به دنبال این است وحدت حداکثری را به وجود آورد و 
امیدواریم این اتفاق بیفتد، مذاکراتی هم درحال حاضر در جریان 
است اما نهایی نشده. غلامحسین مصباحی مقدم در پاسخ به این 
سوال که رایزنی ها در جریان اصولگرایی به کجا رسیده است؟ 
تصریح کرد: رایزنی ها فقط با شورای ائتلاف و آقای حدادعادل 
و آقای ذوالقدر در حال انجام است. بنده قبلا اعلام موضع کردم 
مبنی بر اینکه اگر آقای رئیسی کاندیدا شود از ایشان حمایت 
خواهیم کرد. او با بیان اینکه ما آقای قالیباف را نفی نکردیم، گفت: 
منتهی اگر آقای رئیسی بیاید روی او اجماع می کنیم. او در پاسخ 
به این سوال که توضیحات مسئولان دولتی برای اعضای مجمع 
تا چه حد قانع کننده بوده است؟ عنوان کرد: بحث لوایح در جلسه 
مجمع مطرح شده در واقع آنجاست که ما تصمیم گیری می کنیم. 
از جمع بندی کمیسیون هم اطلاعی ندارم. او در پاسخ به این 
سوال که فضای مجمع را در مجموع درباره لوایح FATF چگونه 

می بینید؟ گفت: نظرات هر کسی درون سینه اش جای دارد.

دبیرکل حزب مردم سالاری گفت: براساس آموزه ها، انتخابات 
فقط تکلیف نیست یک حق است و باید آن را بپذیریم. برهمین 
اساس، نظام هم به انتخابات احترام می گذارد و انتخابات ۱۴۰۰ 
برای ملت مطالبه است. مصطفی کواکبیان، در همایش احزاب 
در انتخابات ۱۴۰۰ عنوان کرد: در این ۴۲ سال موفق نشدیم 
نظام انتخاباتی را حزبی کنیم؛ البته ما تلاش هایی در مجلس دهم 
داشتیم اما هربار از این موضوع صحبت می کردیم یک فراکسیون 
غش می کرد و مانع از هر اقدامی می شدند. میزان رای ملت است 
یعنی میزان حداکثری ملت است اما برخی دوستان خوشحال از 
انتخابات حداقلی می شوند. ما باید با مردم صادق باشیم ولی باید 
بپذیریم اعتماد عمومی تا حد زیادی کاهش یافته است. معلوم 
نیست تیم بایدن بتواند شرایط را برای کشور ما تغییر بدهد و 
ما باید در داخل به داد خودمان برسیم. کواکبیان با اشاره به 
عدم تصویب اف ای تی او اضافه کرد: با این نوع تصمیم ها شرایط 
سخت تر می شود. باید به موضوع هواپیمای اوکراینی، حقوق های 

نجومی و ... بپردازیم تا اعتماد مردم جلب شود.

برخی از انتخابات 
 حداقلی 
می شوند

  ما آقای قالیباف
 را نفی نکردیم

 زنان را نباید
  به دلیل جنسیت 
رد صلاحیت کرد

آرمان ملی- مطهره شفیعی: »ما اکنون در مقایسه با گذشته در بحران 
اقتصادی بسیار بدی قرار داریم؛ در گذشته با بحران امنیتی و اجتماعی 
روبه رو بودیم، اما این دوره داستان مشکلات کشور بسیار اقتصادی است 
و فقر، تورم و کاهش ارزش پول ملی خیلی خودش را نشان داده و اثرگذار 
بوده است؛ در نتیجه به نظر می آید رئیس جمهوری که قرار است در دوره 
بعد کشور را مدیریت کند باید کسی باشد که بتواند به این مشکلات اساسی 
کشور که مسائل معیشتی، تورم و فقر است رسیدگی ویژه کند« به خوبی 
واقف است انکار وضع موجود تنها به نارضایتی جامعه دامن می زند و این 
نارضایتی تبعات ناخوشایندی برای کشور دارد که نمونه بارز آن عدم 
استقبال از انتخابات مجلس در زمستان 98 بود. محسن هاشمی بارها به 
فرمایش مقام معظم رهبری مبنی لزوم برگزاری پرشور انتخابات تاکید 
کرد و در عین حال تحقق آن را مستلزم چاره اندیشی برای حل مشکلاتی 
می داند که سبب ناامیدی مردم می شود. رئیس شورای شهر تصریح می کند 
که »اکنون فضای مشارکت عمومی مشهود نیست و به نظر می آید که مردم 
هنوز تکلیفشان مشخص نشده و فضای انتخاباتی، حاکم نیست؛ البته این 
طبق نظر مقام معظم رهبری هم هست که معتقدند، فضای کشور خیلی 
زود انتخاباتی نشود، زیرا دولت مستقر دچار مشکل می شود، اما در مقایسه 
با انتخابات دیگر می شود گفت که فضا هنوز سردتر است؛ زیرا در گذشته 
معمولا از دی، فضا تقریبا شکل انتخاباتی به خودش می گرفت، ولی هنوز این 
حس در مردم ایجاد نشده است« حضور در صنایع دفاعی و موشکی در دوران 
جنگ تحمیلی، حضور در نهاد ریاست جمهوری در دوره ریاست جمهوری 
پدر در کسوت رئیس دفتر رئیس جمهور، مدیرعاملی مترو و ریاست بر شورای 
شهر تهران و در نهایت تجربه ۳۵ساله خدمت در عرصه های مختلف اداری، 
اجرایی و سیاسی به او قدرت آن را داده که به تحلیل واقعی شرایط بپردازد و 
براساس واقعیت سخن بگوید؛ به عنوان نمونه با ارزیابی شرایط فعلی کشور 
تاکید می کند که »رئیس جمهور ۱۴۰۰ کمتر باید سیاسی باشد، بیشتر باید 

اقتصادی و عملیاتی فکر کند و اهدافش را هم حل این مشکلات بگذارد.«
  محسن هاشمی دنبال خدمت

اکنون در فضای سرد انتخاباتی بررسی شخصیت هایی که توانایی جلوس 

بر کرسی ریاست جمهوری را دارند گرم است که در این راستا، محسن 
هاشمی گزینه مطلوب بسیاری از گروه های سیاسی است. فارغ از تجارب 
او نباید از یک ویژگی اش به راحتی عبور کرد. خودش می گوید کاندیدای 
انتخابات ۱۴۰۰ نیست اما بدون شک توانایی هایی دارند که نهاد اجماع ساز 
اصلاح طلبان از کنار نام او عبور نخواهد کرد. برای پسر ارشد آیت ا... هاشمی 
خدمت اصل است، چنانکه به رغم اعتراف همگان مبنی بر توانایی او برای 
جلوس بر کرسی شهرداری تهران، برای خودداری از اختلاف  و شکاف، از 
این کرسی دور شد و راهکارهای خود برای مدیریت شهری را در شورای 
شهر تهران محقق کرد. اکنون هم که به محسن هاشمی درباره لزوم کاندیدا 
شدنش در انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ می گویند، از شعاردادن و 
تبلیغ به نفع خودش خودداری می کند. زمانی که از او سوال شد خودتان 
را چقدر حائز شرایط می دانید؟ به صداوسیما پاسخ داد: نمی خواهم درباره 
خودم به عنوان فرد صحبت کنم، چون صحیح نیست که هر فردی بخواهد 
پتانسیل های خودش را به عنوان رئیس جمهور با مردم در میان گذارد. 
مردم، احزاب، گروه های سیاسی و نخبگان باید با بررسی پتانسیل افراد، 
نامزد مدنظرشان را انتخاب کنند. الان هر حرفی درباره توانمندی خودم 
بزنم شاید درست نباشد؛ درنتیجه به نظر می رسد به این پرسش پاسخ 

ندهم. وقتی به فرزند آیت ا... هاشمی گفته شد چقدر جدی می دانید 
که بر شخص شما اجماع شود و آیا برنامه ای را تدارک دیدید؟ چنین 
پاسخ داد که: »درباره خودم از حالا نمی خواهم حرفی بزنم، باید نهاد 
اجماع ساز تشکیل شود و آن موقع بررسی کند اگر دیر تشکیل شود و 

دیر بررسی کند حتی اگر به من هم بگویند شاید نیایم.« بارها 
مشاهده شده که مخالفان منش اعتدال سعی کردند 
توانایی های محسن هاشمی را با انتساب او به پدرش، 
ناچیز نشان دهند اما جامعه هیچ گاه اسیر این فضاسازی 
و فرافکنی نشد که نتیجه آن رای بالا به محسن هاشمی 
در انتخابات شورای شهر تهران بود. اکنون هم که از او 
سوال شده اگر این اجماع درباره شما صورت گیرد 
این ناشی از انتساب به مرحوم هاشمی رفسنجانی 

است یا قابلیت ها و تجربیات شخصتان؟ می گوید: »اسم پدر، بسیار مهم 
است، اما من در کنار پدر در سیاست بزرگ شدم و در ریاست جمهوری 
حضور جدی داشتم مثلا در زمان جنگ در صنایع نظامی و موشکی و بعد در 
نهاد ریاست جمهوری موسس بازرسی ویژه آنجا بودم و مشکلات کشور را از 
طریق حکم رئیس جمهور دنبال می کردم و بعد، رئیس دفتر رئیس جمهور 
شدم و در دولت های بعدی هم سمت داشتم. در شورای شهر تهران نیز 
نامزد شورا شدم و بعد ریاست این شورا را برعهده گرفتم. مجموعا با نام 
آیت ا... هاشمی رفسنجانی و پتانسیل هایی که در مترو و جا های دیگر فراهم 
شد؛ این حس که شاید من هم بتوانم کمکی کنم هست، ولی بستگی به 
سیستم های نظارتی دارد که چقدر مرا با این سوابق، رجل سیاسی بدانند یا 
ندانند. نخبگان و احزاب سیاسی باید بررسی کنند تا بدانند که پتانسیل های 
من به درد اجتماع و ریاست جمهوری می خورد یا نه یا شاید کسانی بهتر از 
من بتوانند عمل کنند. در هر صورت سمت ریاست جمهوری، سمتی نیست 
که شخصی به تنهایی بگوید می آید و از عهده اش برمی آید به ویژه با توجه به 
شرایطی که در کشور وجود دارد باید اجماعی بسیار جدی حداقل در یک 
بخش سیاسی کشور روی آن فرد شکل گیرد تا بتواند خودش را نشان دهد.«

  تفاوت هاشمی با خاتمی و روحانی 
نکته قابل توجه در روحیه محسن هاشمی آن است که هیچگاه درصدد 
توجیه نیست و شفاف به بیان شرایط می پردازد که ظاهرا اینگونه رفتار را از پدر 
آموخته است. خودش تعریف کرده که: »آیت ا...هاشمی رفسنجانی نخستین 
رئیس جمهوری بود که قدرت را در اجرا به عهده گرفت و یگانه رئیس جمهوری 
هم بود که هیچگاه نگفت که قدرتش کافی نیست؛ بقیه روسای جمهور اعم 
از آقایان خاتمی، احمدی نژاد و روحانی؛ این موضوع را مطرح کردند.« او در 
عین حال به توضیح درباره اظهارات مسئولان درباره نداشتن اختیاراتشان 
می پردازد: »علت این است که دچار ناکامی می شوند؛ مخصوصا وقتی کسی 8 
سال رئیس جمهور باشد برخی عملکرد های مثبت دارد و برخی فعالیت های 
منفی که اسم آن ناکامی است و وقتی بخواهند ناکامی هایشان را توجیه 
کنند بالاجبار یکی از مواردی که مطرح می کنند این است که در آن زمینه ها 
اختیارات ندارند مثلا همین بحثی که الان درباره FATF مطرح است 
که دولت می گوید اگر FATF نباشد نمی تواند مبادلات ارزی 
را سامان دهد و وقتی FATF تصویب نمی شود، رئیس جمهور 
می تواند بگوید در حد اختیاراتش نبوده است که آن را تصویب 
کند، چون باید می رفت مجلس و از آنجا به مجمع تشخیص 
رفت و تصویب نشد؛ پس در انتقال پول از خارج 
دچار بحران شدم و نتوانستم کالا های اساسی را 
تامین کنم و به این علت در داخل کشور دچار 
بحرانیم. یکی هم می تواند این طور نگاه کند که 
تو رئیس جمهوری؛ باید بروی صحبت کنی 
و با کسانی که قدرت تصمیم گیری دارند 
وقت بگذاری و توجیهشان کنی و این را به 

تصویب برسانی.«

محسن هاشمی: 

تنها آیت ا... هاشمی نگفت اختیاراتم کم است، 
خاتمی، احمدی نژاد و روحانی گفتند

  مردم هنوز تکلیفشان مشخص نشده است                           اگر FATF تصویب نشود نمی توان مبادلات ارزی داشت 

علیمردانی:  محمدهادی  ملی-  آرمان 
گمانه زنی های متعددی پیرامون نامزد احتمالی جریان 
اصلاحات در انتخابات وجود دارد. با این وجود نهاد 
اجماع ساز اصلاح طلبان هنوز شخصی را در این رابطه به 
جامعه معرفی نکرده است. در این میان یکی از نام های 
پرتکرار برای حضور در انتخابات، نام محمدجواد ظریف 
وزیر امور خارجه است. روز گذشته دو تن از اعضای 
حزب کارگزاران سازندگی از نگاه مثبت اصلاح طلبان 
به حضور ظریف در رقابت انتخاباتی پیش رو خبر دادند.

  ظریف نامزد اصلاحات است
اگرچه وزیر امور خارجه ایران در ماه های اخیر 
پیوسته احتمال نامزدی خود در انتخابات را تکذیب 
کرده است اما چهره های اصلاح طلب احتمالا به دو 
دلیل موافق حضور او در میان نامزدهای انتخابات 
ریاست جمهوری هستند. نکته اول این است که ظریف 
8 سال در یکی از حساس ترین جایگاه های دستگاه 
اجرایی کشور قرار داشته و ضوابط فعالیت هدفمند و 
موثر در قوه مجریه را می شناسد. نکته دوم نیز عملکرد 
مثمرثمر او در عرصه سیاست خارجی است. پس از 
سال ها تلاش ایران برای تصویب معاهده ای در راستای 
تنش زدایی از روابط خارجی ایران، این تیم سیاست 
خارجی ظریف بود که موفق شد، گام های قابل تقدیری 
را در مسیر تنش زدایی از روابط ایران با جهان بردارد. 
بهبود روابط ایران با چین، روسیه، افغانستان، اتحادیه 
اروپا و بسیاری از اهداف دیپلماتیک دیگر، وابسته به 

عملکرد مطلوب تیم مذاکره کننده دولت زیر نظر ظریف 
بود. همین دو امر او را به فردی موفق در مدیریت و اجرا 
تبدیل کرده است که از محبوبیت قابل قبولی میان 

مردم بهره می برد.
   از ظریف حمایت خواهد کرد

در همین راستا، روز گذشته فرزانه ترکان عضو حزب 
کارگزاران سازندگی اظهار کرد: »مشخصا درباره برنامه 
حزب کارگزاران باید بگویم، آقایان اسحاق جهانگیری 
و محسن هاشمی چهره های موردنظر حزب برای 
کاندیداتوری در انتخابات ریاست جمهوری هستند اما از 
آنجایی که جبهه اصلاحات روی آقای ظریف نظر دارد، 
ایشان اگر ورود به انتخابات را بپذیرند، کارگزاران هم از 
آقای ظریف حمایت خواهد کرد. به همین دلیل منتظر 
نتیجه تعیین صلاحیت ها هستیم تا تکلیف مشخص 
شود.« با توجه به این نکته به نظر می رسد، حرکت کلی 
جریان اصلاحات به سمت نامزدی محمدجواد ظریف 
باشد اما کارگزاران نیز همچنان رویکرد حمایتی خود 
نسبت به هاشمی رفسنجانی را حفظ کرده است. نکته 
دیگر موجود در این اظهارنظر، تبعیت حزب سازندگی 
از اجماع نهایی جریان اصلاحات است. لازم به ذکر است 
هدایت ا... آقائی نیز در گفت وگویی وزیر امور خارجه را 
شخصیتی مناسب برای نامزدی در انتخابات از سوی 

اصلاح طلبان دانست.
   نگران از تکرار 84

با تمامی این احوال از مدت ها پیش، صحبت هایی 

درباره نامزدی محسن هاشمی، فرزند ارشد آیت ا... 
هاشمی رفسنجانی و عضو شورای مرکزی حزب 
کارگزاران در انتخابات به گوش می رسد. هاشمی که 
هم اکنون عهده دار ریاست شورای شهر تهران است، 
چندی پیش در اظهاراتی حضور خود در انتخابات 
ریاست جمهوری را تکذیب کرده بود اما نمی توان از یک 
سیاست مدار انتظار صراحت داشت. با وجود استقبال 
اعضای حزب کارگزاران و برخی دیگر از چهره های 
اصلاح طلب، نمی توان احتمال نامزدی او را منتفی 
دانست. مساله ای که شاید سبب نگرانی هاشمی شده 
باشد، تعدد نامزدهای جریان اصلاحات در انتخابات 
پیش رو باشد. در حال حاضر مصطفی کواکبیان، 
علی مطهری، محمدعلی افشانی و برخی چهره های 
اصلاح طلب دیگر نامزدی خود در انتخابات را اعلام 
کرده اند، احتمال دارد تعدد نامزدها، هراس از تکرار 
خاطره انتخابات 8۴ را در دل فرزند مرحوم هاشمی 

انداخته باشد.

  درباره ظریف صحبتی نشده است!
اظهارنظرهای دیگری نیز پیرامون نامزدی ظریف 
وجود دارد. روز گذشته یدا...  طاهرنژاد عضو شورای 
مرکزی حزب کارگزاران در گفت وگو با برنا گفت: 
»تا جایی که من در جریان هستم در مورد ظریف 
صحبتی صورت نگرفته است.  ظریف تا به امروز در 
هیچ جا نگفته است که می آید ولی اینکه حداقل در 
جبهه اصلاحات اقبالی نسبت به او هست مورد تردید 
نیست. هنوز بحثی نشده و نمی توان خروجی روشنی 
داشت اما آنطور که صحبت می شود او یکی از کسانی 
است که درباره او اقبال وجود دارد. اینکه هر گروهی 
و حزبی می خواهد کاندیدای خود را به افکار عمومی 
معرفی کند کار غیرطبیعی نیست و شاید کار مثبتی 
باشد. آنهایی که پذیرفته اند در قالب نهاد اجماع ساز 
یا جبهه اصلاحات ایران فعالیت کنند، در نهایت 
باید به رای این جبهه تمکین و به موفق شدن جبهه 

کمک کنند.

آرمان ملی-سجاد جنت آبادی: وزارت خارجه 
دولت روحانی مدت هاست که در حال تلاش برای 
پس گرفتن پول ایران در کره جنوبی است و مقامات 
ایران در این خصوص بارها با مقامات کره ای گفت وگو 
ند. در آخرین اظهارات محمدجواد ظریف،  کرده ا
وزیر امورخارجه از اقدام کره برای آزاد نکردن منابع 
نتقاد کرد و اظهار داشت که مقامات  یران ا مالی ا
کره ای بدون هماهنگی با آمریکا نمی توانند پول های 
بلوکه شده ایران را پرداخت کنند. اما این پایان ماجرا 
نیست و به نظر می رسد دولت هایی مانند کره جنوبی 
ترس از این دارند که روابطشان را باید ایالات متحده از 
دست بدهند و حاضر نیستند که پول های بلوکه شده 
ایران را برگردانند. هوشنگ پوربابایی حقوقدان هم 
در گفت وگو با »آرمان ملی« بر این مساله که کشور 
کره جنوبی حاضر نیست منافع سیاسی و اقتصادی 
خود را با آمریکا از دست بدهد و به همین دلیل 
اول باید از دولت بایدن برای برگرداندن پول های 

بلوکه شده ایران کسب اجازه کند.
 ماجرای بلوکه شدن 7 تا 9میلیارد دلار

ماجرای آزادسازی منابع ارزی بلوکه شده ایران 
در دیگر کشورها از جمله کره جنوبی سال هاست 
که مطرح است و گویا ایران مدت ها بود از آزاد شدن 
پول های بلوکه شده خود توسط کره جنوبی ناامید 
شده بود. توقیف نفت کش کره جنوبی در آب های 
خلیج فارس بار دیگر مساله پول های بلوکه شده 
یران در این کشور را مطرح کرد. چنانکه برخی  ا
همان زمان نیز دلیل توقیف این نفتکش را استرداد 
منابع بلوکه شده ایران در کره جنوبی دانستند. این 
در حالی است که مقامات کشورمان این مساله 
ند. با این حال بعد از توقیف نفت کش  را رد کرده ا
کل  کرد  اعلام  یونهاپ  خبرگزاری  کره جنوبی، 
منابع ارزی بلوکه شده ایران در کره جنوبی، حدود 
9میلیارد دلار است. عدد  ۱۰تریلیون وون یعنی ۲/
اعلامی این خبرگزاری کره جنوبی به عدد اعلام شده 
توسط حسین تنهایی، رئیس اتاق مشترک بازرگانی 
ایران و کره جنوبی نزدیک است. او سال گذشته رقم 
دارایی های بلوکه شده ایران در کره جنوبی را ۵ ،6 تا 
9میلیارد دلار اعلام کرده بود. اما اکنون گفته »میزان 
وجوه مسدودشده ایران در کره جنوبی 8.۵میلیارد 
دلار است« و در حال رایزنی برای بازگشت این پول 
در قالب ارز، بلکه در قالب تهاتر با دارو و تجهیزات 
پزشکی از جمله واکسن کرونا مطرح است. پیشتر 
علی ربیعی، سخنگوی دولت هم درباره منابع ارزی 
بلوکه شده ایران در کره اعلام کرد که مبلغ بلوکه شده 
و در آخرین اظهارات خود  همین حدود است. ا
درباره توقیف نفت کش کره جنوبی و ارتباط آن با 
بلوکه شدن پول های ایران در این کشور گفت: »اگر 
کسی گروگانگیر باشد دولت کره جنوبی است که به 
بهانه های واهی بیش از 7میلیارد دلار ما را گروگان 

گرفته است.«
  کره ای ها هنوز مجوزهای لازم را دریافت 

ند نکرده ا
وزیر امور خارجه بارها اعتراضات خود را به مقامات 
کره جنوبی برای بلوکه کردن میلیاردها دلار رسانده 
است. گفتنی است که در ماه های اخیر مذاکرات 
مستمر و سختی بین ایران و مقامات کره ای در جریان 
است و به نظر می آید که کره ای ها هم پذیرفته اند که 
باید بخشی از منابع مالی ایران را پرداخت کنند. در 
همین رابطه وزیر امور خارجه کشورمان با اشاره به 
بلوکه شدن پول های ایران در کره جنوبی و آخرین 
وضعیت آنها، گفت: هفته گذشته با وزیر خارجه 
کره جنوبی به درخواست وی گفت وگو داشتم، وزیر 
خارجه جمهوری کره بیان کرد حداکثر تلاش خود 
را برای به نتیجه رساندن موضوع می کنند، ما هم از 
جانب خود در حال پیگیری هستیم. خانه ملت نوشت: 
محمدجواد ظریف در ادامه اظهار کرد، مکانیزم ها و 
سازوکارهایی مورد توافق قرار گرفته است، اما ظاهرا 
کره ای ها هنوز مجوزهای لازم را دریافت نکرده اند؛ از 
این رو اعلام می کنند که پیگیر موضوع هستند. ظریف 
در ادامه تاکید کرد که از نظر ایران دریافت مجوز از 
آمریکایی ها غیرضروری است اما با این حال طرف 
کره ای تلاش دارد که مجوزها را از آمریکا برای آزاد 
کردن پول های بلوکه شده ایران در کره دریافت کند.

  ترس کره جنوبی از تنش با آمریکا
نع حقوقی پرداخت  یک حقوقدان درباره موا
نکردن پول ایران توسط دولت کره جنوبی اظهار 
داشت: از نظر حقوق بین الملل، قطعنامه شورای 
امنیت ملل متحد بعد از توافق برجام تصویب کرد که 
همه تحریم هایی که سازمان ملل علیه ایران ایجاد 
کرده بود، باید لغو شود و کلیه دولت ها از قطعنامه 
سازمان ملل باید تبعیت کنند. هوشنگ پوربابایی 
به »آرمان ملی« گفت: بنابراین از لحاظ حقوقی، 
کره جنوبی و سایر کشورها باید در راستای برجام و 
قطعنامه سازمان ملل به این تعهدات پایبند باشند. 
گره کار اینجاست که کشورهای غیرمتحد از لحاظ 
سیاسی و اقتصادی با ایالات متحده ارتباطات زیادی 
دارند و بعد از خروج یکجانبه آمریکا از برجام و اصولا 
آنها به حقوق بین الملل پایبند نیستند، کشورهایی 
مانند کره جنوبی از منظر سیاسی خواهان روابط 
بیشتری با آمریکا هستند و حاضر نیستند که با 
آمریکا وارد تنش شوند. وی افزود: این کشورها 
ز  رند، ا با نگرشی که به منافع ملی خودشان دا
تصمیم های آمریکا حمایت می کنند و نمی خواهند 
روابط خود را با ایالات متحده به دلیل تبعیت نکردن 

از دولت آمریکا از دست دهند.

    محمدجواد ظریف: دریافت مجوز از آمریکایی ها 
غیرضروری است

»آرمان ملی« از اقبال اصلاحات به نامزدی ظریف گزارش می کند:     ایران با تصویب لوایح چهارگانه 
حسن نیت خود را نشان می دهد

    کارگزاران بر دو راهی ظریف یا هاشمی
    یدا... طاهرنژاد: در مورد ظریف صحبتی صورت نگرفته است

چراغسبزاصلاحطلبـــان
بهنامزدیوزیرامورخارجه


